
RADA GMINY GASZOWICE 
44-293 Gaszowice, ul. Rydultov,,ska 2 Protokół  Nr 26/2016 

z sesji Rady Gminy Gaszowice 
z dnia 24 listopada 2016 r. 

Sesja odbyła się  w sali budynku Ochotniczej Straży Pożarnej w Gaszowicach, przy 
ul. Rydultowskiej 69. 
W obradach uczestniczyło (na stan 15 radnych) — 15 radnych. 
Lista obecności — zał. do protokołu. 
Uczestniczyły również  osoby zaproszone jak w liście obecności — zal. do protokołu. 

1. Otwarcie sesji i stwierdzenie prawomocności. 
Przewodniczący Rady o godzinie 16.00 otworzył  sesję  i powitał  wszystkich obecnych słowami: 
„Na podstawie art. 20 ust. 1 ustawy z dnia 8 marca 1990 roku o samorządzie gminnym otwieram 
Sesję  Rady Gminy Gaszowice witam gości, witam radnych". Na podstawie listy obecności 
stwierdził, że na ogólną  liczbę  15 radnych obecnych jest 15 radnych, podkreślając tym samym, że 
obrady są  prawomocne. 

2. Przedstawienie porządku obrad. 
1.0twarcie sesji i stwierdzenie jej prawomocności. 
2.Przedstawienie porządku obrad. 
3.Przyjęcie protokołu z sesji z dnia 27 października 2016 r. 
4.Sprawozdanie z prac Wójta realizowanych w okresie międzysesyjnym. 
5.Sprawozdanie z prac Komisji Rewizyjnej. 
6.Sprawozdanie z prac Komisji Oświaty, Kultury, Sportu, Spraw Socjalnych, Zdrowia i Młodzieży. 
7.Sprawozdanie z prac Komisji Rozwoju Gospodarczego, Ochrony Środowiska i Finansów. 
8.Omówienie projektu budżetu Gminy Gaszowice na rok 2017. 
9.Rozpatrzenie projektów uchwał  i ich podjęcie: 
a) podjęcie uchwały w sprawie określenia wysokości rocznej opłaty od posiadania psów w Gminie 
Gaszowice oraz zarządzenia jej poboru przez inkasentów, określenia inkasentów i wysokości 
wynagrodzenia za inkaso w 2017 roku; 
b) podjęcie uchwały w sprawie stawki opłaty targowej w Gminie Gaszowice oraz zarządzenia jej 
poboru przez inkasentów, określenia inkasentów i wysokości wynagrodzenia za inkaso w 2017 
roku; 
c) podjęcie uchwały w sprawie wysokości stawek podatku od środków transportowych na rok 2017; 
d) podjęcie uchwały w sprawie stawek podatku od nieruchomości w Gminie Gaszowice na rok 
2017; 
e) podjęcie uchwały w sprawie zwolnień  z podatku od nieruchomości; 
f) podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały budżetowej na rok 2016; 
g) podjęcie uchwały w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej na rok 2016 i na lata 
następne; 
h) podjęcie uchwały w sprawie uchylenia Statutu Gminnego Zespołu Obsługi Szkół  i Przedszkoli 
w Gaszowicach; 
i) podjęcie uchwały w sprawie organizacji wspólnej obsługi przez Gminny Zespół  Obsługi 
Placówek Oświatowych w Gaszowicach; 
j) podjęcie uchwały w sprawie statutu Gminnego Zespołu Obsługi Placówek Oświatowych 
w Gaszowicach. 
10. Wolne wnioski i informacje. 
11. Interpelacje i zapytania oraz odpowiedzi. 
12. Zamknięcie obrad. 

Przewodniczący Rady zwrócił  się  z zapytaniem, czy któryś  z uczestników sesji wnosi uwagi bądź  
propozycje zmian do przedstawionego porządku. 
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Wójt wniósł  zmianę  porządku obrad, polegającą  na wycofaniu w punkcie 9. „Rozpatrzenie 

projektów uchwał  i ich podjęcie" projektów uchwał  dotyczących podpunktów: f) podjęcie uchwały 

w sprawie zmiany uchwały budżetowej na rok 2016 oraz g) podjęcie uchwały w sprawie zmiany 

wieloletniej prognozy finansowej na rok 2016 i na lata następne. W zamian wniósł  o przyjęcie 

w tych podpunktach nowych projektów uchwał  wraz z załącznikami. Nadmienił, iż  przedmiotowe 

projekty uchwał  radni otrzymali, ponadto były omówione podczas posiedzenia Komisji Rozwoju i 

Komisji Rewizyjnej. 

Przewodniczący Rady zwrócił  się  do radnych, czy są  pytania do Pana Wójta w tym temacie, nikt 

nie zabrał  głosu. Kolejno poddał  wniosek o zmianę  porządku obrad pod głosowanie, które 

przebiegało następująco: 
Głosowanie:  
- 15 - głosów „za", 
- O - głosów „przeciw", 
- O - głosów „wstrzymujących się". 

Przewodniczący Rady stwierdził, że w wyniku przeprowadzonego głosowania wniosek o zmianę  

porządku obrad został  przyjęty jednogłośnie. 
Więcej uwag nie wniesiono i przystąpiono do dalszej realizacji porządku obrad. 

3. Przyjęcie protokołu z sesji z dnia 27 października 2016 r. 
Przewodniczący Rady poinformował, że protokół  radni otrzymali na podane adresy e-mail oraz 

był  wyłożony do wglądu w Urzędzie Gminy w siedzibie Rady i radni mieli możliwość  zapoznania 

się  z tym dokumentem. Następnie zwrócił  się  do Wiceprzewodniczącej Rady o odczytanie punktu 

dotyczącego interpelacji, wniosków, zapytań  z protokołu z sesji z dnia 27 października 2016 r. 

Wiceprzewodnicząca Rady odczytała punkt Interpelacje, wnioski, zapytania i odpowiedzi 

z protokołu, o którym mowa powyżej. 
Przewodniczący Rady odnośnie zapytania radnej Agnieszki Pytlik dotyczącego ogniska 

plastycznego poinformował, że do Urzędu Gminy oraz do wiadomości Rady Gminy i Starostwa 

Powiatowego w Rybniku wpłynęło pismo w przedmiotowej sprawie, po czym o komentarz poprosił  
Pana Wójta. 
Wójt Gminy poinformował, że w kwestii funkcjonowania Państwowego Ogniska Plastycznego 

działającego na terenie miasta Rydułtowy odbyło się  spotkanie z Panią  Burmistrz ponadto w dniu 

16 listopada br. wpłynęło do Urzędu pismo w przedmiotowej sprawie. Pismo w głównej mierze 

przedstawia sposób finansowania tejże placówki, z którego wynika, że ok. 2/3 kosztów utrzymania 

dotuje Miasto Rydułtowy natomiast zaledwie 1/3 to subwencja oświatowa Powiatu 

Wodzisławskiego. Pismo wskazuje również  na fakt, że placówka kształci w różnych dyscyplinach 

plastycznych dzieci i młodzież  nie tylko z Powiatu Wodzisławskiego ale także z ościennych gmin 

w tym z Gminy Gaszowice. W bieżącym roku korzysta z niej dziesięcioro dzieci z terenu naszej 

gminy. Mając na uwadze sposób finansowania Państwowego Ogniska Plastycznego w Rydułtowach 

przy naborze na kolejny rok szkolny preferencje w przyjęciu będą  mieli młodzi mieszkańcy 

Rydułtów i Powiatu Wodzisławskiego, jako jednostek samorządu terytorialnego partycypujących 

w kosztach utrzymania ogniska. W związku z powyższym niniejszym pismem zwrócono się  
o rozważenie możliwości partycypowania w kosztach prowadzenia tegoż  Ogniska. 

Następnie Wójt nadmienił, że podczas spotkania z Panią  Burmistrz Miasta Rydułtowy przekazane 

zostały informacje, że przy naborze od przyszłego roku szkolnego może się  okazać, że dla dzieci 

z terenu naszej gminy nie będzie już  miejsca. Poinformował  również, że planowane wydatki 

w przeliczeniu na 1 ucznia w wymiarze miesiąca wynoszą  ok. 320 zł, co w skali roku 

w przeliczeniu na aktualnie uczęszczających 10-ciorga dzieci stanowi koszt ok. 38.400,00 zł. 
W nawiązaniu do wypowiedzi Wójta radna Ewa Biernacka poinformowała, że sprawa 

przedstawiona została także na posiedzeniu Komisji Rozwoju Gospodarczego, Ochrony Środowiska 

i Finansów. Członkowie komisji są  przychylni aby ewentualnie wspomóc finansowanie 
Państwowego Ogniska Plastycznego w Rydułtowach, jednakże wyrażono obawę, że partycypując 
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w kosztach utrzymania tej placówki możemy spowodować  napływ kolejnych wniosków np. ze 
strony rodziców, których dzieci uczęszczają  do różnych innych placówek. 
Wójt zwrócił  uwagę  również  na fakt, iż  aktualnie bardzo szeroką  ofertę  zajęć  pozaszkolnych 
proponuje Ośrodek Kultury w Czernicy, zachęcając tym samym do skorzystania z niej. Ponadto 
nadmienił, że dzieci uczęszczające na zajęcia do Ogniska Plastycznego w Rydułtowach mają  
możliwość  uzyskania świadectwa, które uprawnia do pretendowania do szkół  plastycznych czy też  
artystycznych. 
Przewodniczący Rady zwrócił  się  z zapytaniem, czy ktoś  jeszcze wnosi jakieś  zapytania 
w omawianej sprawie. Nikt nie miał  pytań. 

Kolejno Przewodniczący Rady powiedział, że protokół  czytali: Marek Masarczyk, Piotr Górecki, 
Rafał  Zdziebczok, Jerzy Kawulok, Agnieszka Pytlik, Szymon Korbel, Ilona Sklarek, Barbara 
Watoła, Krzysztof Lorek, Tadeusz Korecki, Andrzej Cieślok, Mieczysław Szymik, Ewa Biernacka, 
Damian Krauze, Józef Szawerna. Ponadto protokół  czytał  Wójt. 

Następnie Przewodniczący Rady zwrócił  się  z pytaniem, czy ktoś  z obecnych wnosi jakieś  uwagi 
do protokołu. Nikt nie wniósł  uwag co do jego treści, po czym Przewodniczący poddał  protokół  pod 
głosowanie. Protokół  przyjęto jednogłośnie. 

4. Sprawozdanie z prac Wójta realizowanych w okresie międzysesyjnym. 
Wójt przedstawił  informację  o podjętych działaniach w okresie międzysesyjnym tj. od 
28 października do 24 listopada 2016 r. następującej treści: 
„ 1. 28 października odbyło się  w Mikołowie spotkanie z Kuratorem Oświaty; 
2. 29 października odbyło się  zakończenie sezonu lotowego Okręgowego Związku Hodowców 
Gołębi Pocztowych. W spotkaniu brał  udział  Pan Zb. Goworowski; 
3. 2 listopada uczestniczyłem w Kornowacu w spotkaniu LGD LYSKOR; 
4. 3 listopada w Rybniku w ramach Zgromadzenia Ogólnego Związku Subregionu Zachodniego 

odbyła się  konferencja otwierająca kampanię  edukacyjno-promocyjną  „Gmina z (dobrą) energią!". 
Celem mającej potrwać  półtorej roku akcji jest walka z problemem niskiej emisji na terenie 
28 jednostek samorządu terytorialnego wchodzących w skład województwa śląskiego. Kampania 
„Gmina z (dobrą) energią!" ma charakter przedsięwzięcia modelowego. Kompleksowość, 
wypracowane narzędzia oraz szeroki zakres podejmowanych działań  ma z niej uczynić  możliwy do 
przeniesienia na inne rejony województwa oraz Polski szablon. Projekt jest pierwszym w skali kraju 
przedsięwzięciem informacyjno-edukacyjnym angażującym aż  28 jednostek samorządu 
terytorialnego z obszaru spójnego terytorialnie. Duży zasięg akcji ma stanowić  czynnik 
gwarantujący wypracowanie trwałych i zauważalnych efektów; 
5. 4 listopada uczestniczyłem w spotkaniu nt. ochrony planu naprawczego szpitali w Ryduł towach i 
Wodzisławiu Śl.; 
6. 5 listopada uczestniczyłem w koncercie finałowym 39 edycji o Puchar Przewodni Okręgu 
Rybnickiego Śląskiego Związku Chórów i Orkiestr w Niedobczycach. 

Wójt nadmienił, iż  Chór Bel Canto z Gaszowic został  zwycięzcą  pucharu. Na 23 lata działalności 
jest to ich 20 puchar przechodni. 

7. W dniach 8-9 listopada uczestniczyłem w dorocznym XII Regionalnym Spotkaniu Liderów 
Odnowy Wsi z terenu województwa śląskiego w Wiśle. Spotkanie organizowane było przez Śląski 
Związek Gmin i Powiatów we współpracy z Jednostką  Regionalną  Krajowej Sieci Obszarów 
Wiejskich w województwie śląskim. Spotkanie było okazją  do nawiązania nowych kontaktów 
i wymiany informacji dotyczących działań  na rzecz rozwoju obszarów wiejskich; 
8. 10 listopada odbyło się  spotkanie w sprawie budowy drogi Pszczyna -Racibórz; 
9. 10 listopada brałem udział  w spotkaniu z okazji zakończenia sezonu lotowego Związku 
Hodowców Gołębi Pocztowych w Gaszowicach; 
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10. 12 listopada uczestniczyłem w uroczystości 251ecia poświęcenia Kościoła w Szczerbicach oraz 
25-lecia posługi kapłańskiej proboszcza ze Szczerbic; 
11. 12 listopada uczestniczyłem w Jubileuszu 65-lecia działalności Koła Gospodyń  Wiejskich 
w Gaszowicach; 
12. 15 listopada odbyło się  w Raciborzu kolejne spotkanie robocze w sprawie budowy drogi 
Pszczyna-Racibórz; 
13. 16 listopada w Sali Konferencyjnej Zabytkowej Kopalni Ignacy w Rybniku odbyła się  
Konferencja „URZĄD PRACY-EDUKACJA-PRZEDSIĘBIORCZOŚĆ  — z myślą  o wyzwaniach 
rynku pracy". Najważniejszym momentem spotkania było podpisanie porozumienia dotyczącego 
realizacji „Karty Młodego Przedsiębiorcy" przez Pana Piotra Kuczerę  — Prezydenta Miasta Rybnika 
oraz Pana Czesława Biłobrana — Starostę  Nyskiego. Jest to program, który powstał  w wyniku 
partnerstwa InNOWAcyjna NYSA. Celem tej inicjatywy jest promowanie przedsiębiorczości wśród 
młodzieży do 30 roku; 
14. 16 listopada brałem udział  w Walnym Zgromadzeniu LYSKOR. 
15. 17 listopada uczestniczyłem w otwarciu Stacji Uzdatniania Wody w Gminie Lyski — sołectwo 
Sumina; 
16. 17 listopada odbyła się  narada z dyrektorami szkół; 
17. 18 listopada odbyła się  w Rybnickim Teatrze Gala rozdania Czarnych Diamentów w której 
uczestniczył  Pan Zbigniew Goworowski; 
18. 19 listopada uczestniczyłem w uroczystości zorganizowanej przez Chór Bel Canto z okazji 
święta Świętej Cecylii; 
19. 21 listopada Pan Zbigniew Goworowski uczestniczył  w Forum Oświaty w Katowicach 
nt. nowej reformy oświatowej; 
20. 22 listopada odbył  się  Dzień  otwarty w Zespole Szkolno-Przedszkolnym w Szczerbicach 
uczestniczył  w nim Pan Zbigniew Goworowski; 
21. 23 listopada uczestniczyłem wraz z moim zastępcą  w IV Zjeździe Oddziału Powiatowego 
Związku OSP w Gaszowicach; 
22. 24 listopada odbyło się  spotkanie robocze ze sołtysami. 

Podpisałem: 
1. Osiem zarządzeń  w sprawie zmian w budżecie gminy na rok 2016; 
2. Zarządzenie w sprawie udzielenia dotacji w formie "małego grantu" i zawarcia z wybranym 
podmiotem umowy wsparcia realizacji zadania; 
3. Zarządzenie w sprawie konsultacji projektów uchwał  podatkowych; 
4. Zarządzenie w sprawie przyjęcia projektu budżetu na rok 2017; 
5. Zarządzenie w sprawie przyjęcia projektu wieloletniej prognozy finansowej na rok 2017 i na lata 
następne; 
6. Zarządzenie w sprawie powołania Komisji przetargowej do przeprowadzenia postępowania 
przetargowego w trybie przetargu nieograniczonego dla zadania pn. Świadczenie usług w zakresie 
odbioru i zagospodarowania odpadów komunalnych od właścicieli nieruchomości położonych na 
terenie Gminy Gaszowice; 
7. Zarządzenie w sprawie konsultacji projektu uchwały w sprawie uchylenia Statutu Gminnego 
Zespołu Obsługi Szkół  i Przedszkoli w Gaszowicach; 
8. Zarządzenie w sprawie centralizacji rozliczeń  w zakresie podatku od towarów i usług Gminy 
Gaszowice oraz jej jednostek budżetowych". 

W ramach informacji o przetargach Sekretarz Gminy — Pani Sabina Mańczyk poinformowała, że 
trwa postępowanie o udzielenie zamówienia publicznego dla zadania „Świadczenie usług 
w zakresie odbioru i zagospodarowania odpadów komunalnych od właścicieli nieruchomości 
położonych na terenie Gminy Gaszowice". Kwota jaką  Zamawiający zamierza przeznaczyć  na 
sfinansowanie zamówienia wynosi: 1 100 000,00 zł  (brutto). 
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W terminie do dnia 23.11.2016 r. złożono następujące oferty: 
Lp. Nazwa wykonawcy Adres wykonawcy Cena brutto Cena brutto 

za 1 miesiąc 
Inne informacje 
podlegające odczytaniu 

1.  Przedsiębiorstwo Usług 
Komunalnych i Bytowych 
Sp. z o.o. 

44-100 Gliwice 
ul. Chudoby 4/1 

1 114 799,76 zł  92 899,98 zł  Termin płatności: 30 dni 

2.  Naprzód Sp. z o.o. 44-280 Rydultowy 
ul. Raciborska 144B 

952 015,20 zł  79 334,60 zł  Termin płatności: 30 dni 

3.  Remondis Gliwice Sp. z 
o.o. 

44-100 Gliwice 
ul. Kaszubska 2 

924 326,16 zł  77 027,18 zł  Termin płatności: 30 dni 

Następnie Przewodniczący Rady zwrócił  się  z pytaniem, czy ma ktoś  jakieś  uwagi do 
przedstawionego sprawozdania. 
Radny Jerzy Kawulok zwrócił  się  do Zastępcy Wójta Gminy — Pana Zbigniewa Goworowskiego 
o przybliżenie kwestii dotyczących reformy oświaty, poruszanych podczas spotkania w ramach 
Forum Oświaty w Katowicach. Pan Zbigniew Goworowski w odpowiedzi poinformował, że 
spotkanie, które odbyło się  21 listopada br. z kierownictwem Śląskiego Kuratorium Oświaty miało 
na celu przybliżenie członkom Forum zmian w prawie oświatowym, tych już  wprowadzonych 
i tych, które dokonają  się  i będą  obowiązywać  od przyszłego roku szkolnego. Była to 
doskonała okazja do wyjaśnienia, jak Kuratorium Oświaty będzie w praktyce w ramach nadzoru 
realizowało nowe, stojące przed nim zadania. Podczas spotkania omówione zostały kwestie: 
opiniowania arkuszy organizacyjnych przez nadzór pedagogiczny oraz ocena pracy dyrektora 
szkoły. Dyskutowano także na temat zadań, które czekają  samorząd terytorialny po wprowadzeniu 
nowego prawa oświatowego. 

Radny Szymon Korbel zwrócił  się  z zapytaniem do Pana Wójta odnośnie spotkania, które miało 
miejsce 15 listopada, na jakim etapie aktualnie znajdują  się  prace dotyczące budowy drogi 
Pszczyna-Racibórz. Wójt Gminy w odpowiedzi poinformował, że na chwilę  obecną  wiadomo, iż  
na podstawie wniosków do Marszałka Województwa Śląskiego o dofinansowanie inwestycji, które 
należy złożyć  do końca grudnia br., do rozdysponowania jest ok 580 mln. zł. Urząd Marszałkowski 
Województwa Śląskiego w regulaminie określił, że na jedno zadanie może przeznaczyć  ok 147 mln 
zł. Cała droga Pszyczyna-Racibórz to koszt. ok. 800 mln zł. W związku z tym, zadanie będzie 
podzielone na parę  etapów wycenionych przez firmę  projektującą  i w pierwszej kolejności zostanie 
złożony wniosek dot. wykonania odcinka drogi od Rudnika do ul. Piaskowej w Raciborzu. 
Do informacji przestawionych w ramach sprawozdania z prac Wójta więcej uwag nie wniesiono. 

5. Sprawozdanie z prac Komisji Rewizyjnej. 
Przewodniczący Komisji Rewizyjnej — Krzysztof Lorek przedstawił  sprawozdanie z posiedzenia 
Komisji, które odbyło się  w dniu 21 listopada 2016 r. o godzinie 1500  w sali narad Urzędu Gminy. 

Tematyką  posiedzenia było: 
1. Omówienie założeń  do projektu budżetu Gminy Gaszowice na 2017 rok. 
2. Projekt Wieloletniej Prognozy Finansowej na rok 2017 i na lata następne. 
3. Przygotowanie projektu planu pracy Komisji Rewizyjnej na 2017 rok. 
4. Analiza materiałów na sesję  i sprawy bieżące. 
Następnie Przewodniczący Rady zapytał, czy ktoś  ma pytania do Przewodniczącego Komisji 
w zakresie przedstawionego sprawozdania z prac komisji. Nikt nie zabrał  głosu. Do protokołu nie 
wniesiono uwag. Protokół  z posiedzenia komisji stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 

6. Sprawozdanie z prac Komisji Oświaty, Kultury, Sportu, Zdrowia, Spraw Socjalnych 
i Młodzieży. 
Przewodniczący Komisji Oświaty, Kultury, Sportu, Zdrowia, Spraw Socjalnych i Młodzieży — Jerzy 
Kawulok przedstawił  sprawozdanie z posiedzenia Komisji, które odbyło się  w dniu 17 listopada 
2016 r. o godz. 15°°  w sali narad Urzędu Gminy. 
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Tematyką  posiedzenia było: 
1. Omówienie założeń  do projektu budżetu gminy na 2017 rok. 
2. Przygotowanie projektu planu pracy Komisji na rok 2017. 
3. Materiały na sesję  i sprawy bieżące. 
Następnie Przewodniczący Rady zapytał, czy ktoś  ma pytania do Przewodniczącego Komisji 
w zakresie przedstawionego sprawozdania z prac komisji. Nikt nie zabrał  głosu i nie wniesiono 
uwag. Protokół  z posiedzenia komisji stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 

7. Sprawozdanie z prac Komisji Rozwoju Gospodarczego, Ochrony Środowiska i Finansów. 
Przewodnicząca Komisji Rozwoju Gospodarczego, Ochrony Środowiska i Finansów — Ewa 
Biernacka przedstawiła sprawozdanie z posiedzenia Komisji, które odbyło się  w dniu 22 listopada 
2016 r. o godz. 1300  w sali narad Urzędu Gminy. 
Tematyką  posiedzenia było: 
1. Funkcjonowanie Straży Gminnej — informacja o wykonanych zadaniach, sprawy bieżące. 
2. Przygotowanie projektu planu pracy komisji na rok 2017. 
3. Bieżąca analiza uchwał  i rozpatrywanie spraw. 
Następnie Przewodniczący Rady zapytał, czy ktoś  ma pytania do Przewodniczącej Komisji 
w zakresie przedstawionego sprawozdania z prac komisji. Nikt nie zabrał  głosu i nie wniesiono 
uwag. Protokół  z posiedzenia komisji stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 

8. Omówienie projektu budżetu Gminy Gaszowice na rok 2017. 
Przewodniczący Rady poinformował, że wszyscy radni mieli możliwość  zapoznania się  z projektem 
budżetu na rok 2017, który został  przyjęty zarządzeniem Wójta oraz przekazany do Rady i Regionalnej 
Izby Obrachunkowej w Katowicach. Ponadto projekt budżetu został  przedstawiony i omówiony podczas 
posiedzeń  komisji, do którego nie wniesiono uwag. Przedstawiony został  również  projekt wieloletniej 
prognozy finansowej na rok 2017 i na lata następne. Do powyższego tematu radni ustosunkowali się  
pozytywnie. 
Następnie Przewodniczący Rady zapytał  czy są  pytania do projektu budżetu na rok 2017. 
Wójt Gminy poinformował, że w grudniu planowane są  autopoprawki do budżetu ze względu na 
konieczność  zwiększenia środków finansowych z 440 tys. zł  do 600 tys. zł, w związku z planowaną  
realizacją  przedsięwzięcia budowy ronda w centrum Gaszowic. 

9. Rozpatrzenie projektów uchwal i ich podjęcie: 
Radny Mieczysław Szymik poinformował, „że biorąc pod uwagę  treść  art. 25 a) ustawy 
o samorządzie gminnym nie będzie brał  udziału w głosowaniu nad projektami uchwał  dotyczącymi 
podpunktów: 

a) podjęcie uchwały w sprawie określenia wysokości rocznej opłaty od posiadania psów 
w Gminie Gaszowice oraz zarządzenia jej poboru przez inkasentów, określenia inkasentów 
i wysokości wynagrodzenia za inkaso w 2017 roku; 
b) podjęcie uchwały w sprawie stawki opłaty targowej w Gminie Gaszowice oraz zarządzenia 
jej poboru przez inkasentów, określenia inkasentów i wysokości wynagrodzenia za inkaso 
w 2017 roku; 
d) podjęcie uchwały w sprawie stawek podatku od nieruchomości w Gminie Gaszowice na rok 
2017; 

w związku z tym, że pełni funkcję  sołtysa sołectwa Szczerbice". 
W związku z powyższym Przewodniczący Rady poinformował, -2e w głosowaniu nad projektami 

uchwał  dotyczącymi podpunktów a), b) i d) bierze udział  14 radnych. 

a) podjęcie uchwały w sprawie określenia wysokości rocznej opłaty od posiadania psów 
w Gminie Gaszowice oraz zarządzenia jej poboru przez inkasentów, określenia inkasentów 
i wysokości wynagrodzenia za inkaso w 2017 roku 

Przewodniczący Rady poinformował, że projekt uchwały omawiany był  na posiedzeniach komisji, 
do którego uwag nie wniesiono. Po udzieleniu głosu przez Przewodniczącego Rady, Skarbnik 
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Gminy odczytała projekt uchwały. Przewodniczący Rady zapytał, czy któryś  z radnych wnosi 
uwagi do przedstawionego projektu uchwały. Do projektu uchwały nie wniesiono uwag. 
Przewodniczący Rady poddał  projekt uchwały pod głosowanie. 
Głosowanie:  
14 — głosów „za", 

O — głosów „przeciw", 
O — głosów „wstrzymujących się". 

Przewodniczący Rady stwierdził, że uchwała została podjęta jednogłośnie. 
UCHWAŁA NR OG-BR.0007.26.139.2016 RADY GMINY GASZOWICE z dnia 24 listopada 
2016 r. w sprawie określenia wysokości rocznej opłaty od posiadania psów w Gminie 
Gaszowice oraz zarządzenia jej poboru przez inkasentów, określenia inkasentów i wysokości 
wynagrodzenia za inkaso w 2017 roku - stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 

b) podjęcie uchwały w sprawie stawki opłaty targowej w Gminie Gaszowice oraz 
zarządzenia jej poboru przez inkasentów, określenia inkasentów i wysokości 
wynagrodzenia za inkaso w 2017 roku 

Przewodniczący Rady poinformował, że projekt uchwały omawiany był  na posiedzeniach komisji, 
do którego uwag nie wniesiono. Po udzieleniu głosu przez Przewodniczącego Rady, Skarbnik 
Gminy odczytała projekt uchwały. Przewodniczący Rady zapytał, czy któryś  z radnych wnosi 
uwagi do przedstawionego projektu uchwały. Do projektu uchwały nie wniesiono uwag. 
Przewodniczący Rady poddał  projekt uchwały pod głosowanie. 
Głosowanie:  
14 — głosów „za", 

O — głosów „przeciw", 
O — głosów „wstrzymujących się". 

Przewodniczący Rady stwierdził, że uchwała została podjęta jednogłośnie. 
UCHWAŁA NR OG-BR.0007.26.140.2016 RADY GMINY GASZOWICE z dnia 24 listopada 
2016 r. w sprawie stawki opiaty targowej w Gminie Gaszowice oraz zarządzenia jej poboru 
przez inkasentów, określenia inkasentów i wysokości wynagrodzenia za inkaso w 2017 roku - 
stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 

c) podjęcie uchwały w sprawie wysokości stawek podatku od środków transportowych na 
rok 2017 

Przewodniczący Rady poinformował, że projekt uchwały omawiany był  na posiedzeniach komisji, 
do którego uwag nie wniesiono. Po udzieleniu głosu przez Przewodniczącego Rady, Skarbnik 
Gminy odczytała projekt uchwały. Przewodniczący Rady zapytał, czy któryś  z radnych wnosi 
uwagi do przedstawionego projektu uchwały. Do projektu uchwały nie wniesiono uwag. 
Przewodniczący Rady poddał  projekt uchwały pod głosowanie. 
Głosowanie:  
15 — głosów „za", 

O — głosów „przeciw", 
— głosów „wstrzymujących się" 

Przewodniczący Rady stwierdził, że uchwała została podjęta jednogłośnie. 
UCHWAŁA NR OG-BR.0007.26.141.2016 RADY GMINY GASZOWICE z dnia 24 listopada 
2016 r. w sprawie wysokości stawek podatku od środków transportowych na rok 2017 - 
stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 

d) podjęcie uchwały w sprawie stawek podatku od nieruchomości w Gminie Gaszowice na 
rok 2017 

Przewodniczący Rady poinformował, że projekt uchwały omawiany był  na posiedzeniach komisji, 
do którego uwag nie wniesiono. Po udzieleniu głosu przez Przewodniczącego Rady, Skarbnik 
Gminy odczytała projekt uchwały. Przewodniczący Rady zapytał, czy któryś  z radnych wnosi 
uwagi do przedstawionego projektu uchwały. Do projektu uchwały nie wniesiono uwag. 

7 



Przewodniczący Rady poddał  projekt uchwały pod głosowanie. 
Głosowanie:  
14 — głosów „za", 

O — głosów „przeciw", 
O — głosów „wstrzymujących się". 

Przewodniczący Rady stwierdził, że uchwała została podjęta jednogłośnie. 
UCHWAŁA NR OG-BR.0007.26.142.2016 RADY GMINY GASZOWICE z dnia 24 listopada 
2016 r. w sprawie stawek podatku od nieruchomości w Gminie Gaszowice na rok 2017 - 
stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 

e) podjęcie uchwały w sprawie zwolnień  z podatku od nieruchomości 
Przewodniczący Rady poinformował, że projekt uchwały omawiany był  na posiedzeniach komisji, 
do którego uwag nie wniesiono. Po udzieleniu głosu przez Przewodniczącego Rady, Skarbnik 
Gminy odczytała projekt uchwały. Przewodniczący Rady zapytał, czy któryś  z radnych wnosi 
uwagi do przedstawionego projektu uchwały. Do projektu uchwały nie wniesiono uwag. 
Przewodniczący Rady poddał  projekt uchwały pod głosowanie. 
Głosowanie:  
15 — głosów „za", 

— głosów „przeciw", 
— głosów „wstrzymujących się". 

Przewodniczący Rady stwierdził, że uchwała została podjęta jednogłośnie. 
UCHWAŁA NR OG-BR.0007.26.143.2016 RADY GMINY GASZOWICE z dnia 24 listopada 
2016 r. w sprawie zwolnień  z podatku od nieruchomości - stanowi załącznik do niniejszego 
protokołu. 

f) podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały budżetowej na rok 2016 
Przewodniczący Rady poinformował, że projekt uchwały omawiany był  na posiedzeniach komisji, 
do którego uwag nie wniesiono. Po udzieleniu głosu przez Przewodniczącego Rady, Skarbnik 
Gminy odczytała projekt uchwały. Przewodniczący Rady zapytał, czy któryś  z radnych wnosi 
uwagi do przedstawionego projektu uchwały. Do projektu uchwały nie wniesiono uwag. 
Przewodniczący Rady poddał  projekt uchwały pod głosowanie. 
Głosowanie:  
15 — głosów „za", 

— głosów „przeciw", 
— głosów „wstrzymujących się". 

Przewodniczący Rady stwierdził, że uchwała została podjęta jednogłośnie. 
UCHWAŁA NR OG-BR.0007.26.144.2016 RADY GMINY GASZOWICE z dnia 24 listopada 
2016 r. w sprawie zmiany uchwały budżetowej na rok 2016 - stanowi załącznik do niniejszego 

protokołu. 

g) podjęcie uchwały w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej na rok 2016 i na 
lata następne 

Przewodniczący Rady poinformował, że projekt uchwały omawiany był  na posiedzeniach komisji, 
do którego uwag nie wniesiono. Po udzieleniu głosu przez Przewodniczącego Rady, Skarbnik 
Gminy odczytała projekt uchwały. Przewodniczący Rady zapytał, czy któryś  z radnych wnosi 
uwagi do przedstawionego projektu uchwały. Do projektu uchwały nie wniesiono uwag. 
Przewodniczący Rady poddał  projekt uchwały pod głosowanie. 
Głosowanie:  
15 — głosów „za", 

— głosów „przeciw", 
— głosów „wstrzymujących się". 

Przewodniczący Rady stwierdził, że uchwała została podjęta jednogłośnie. 
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UCHWAŁA NR OG-BR.0007.26.145.2016 RADY GMINY GASZOWICE z dnia 24 listopada 
2016 r. w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej na rok 2016 i na lata następne -
stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 

h) podjęcie uchwały w sprawie uchylenia Statutu Gminnego Zespołu Obsługi Szkól 
i Przedszkoli w Gaszowicach 
Przewodniczący Rady poinformował, że projekt uchwały omawiany był  na posiedzeniach 

komisji, do którego uwag nie wniesiono. Po udzieleniu głosu przez Przewodniczącego Rady, 
Sekretarz Gminy odczytała projekt uchwały. Przewodniczący Rady zapytał, czy któryś  z radnych 
wnosi uwagi do przedstawionego projektu uchwały. Do projektu uchwały nie wniesiono uwag. 
Przewodniczący Rady poddał  projekt uchwały pod głosowanie. 
Głosowanie:  
15 — głosów „za", 

O — głosów „przeciw", 
O — głosów „wstrzymujących się". 

Przewodniczący Rady stwierdził, że uchwała została podjęta jednogłośnie. 
UCHWAŁA NR OG-BR.0007.26.146.2016 RADY GMINY GASZOWICE z dnia 24 listopada 
2016 r. w sprawie uchylenia Statutu Gminnego Zespołu Obsługi Szkół  i Przedszkoli w 
Gaszowicach - stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 

i) podjęcie uchwały w sprawie organizacji wspólnej obsługi przez Gminny Zespół  Obsługi 
Placówek Oświatowych w Gaszowicach 

Przewodniczący Rady poinformował, że projekt uchwały omawiany był  na posiedzeniach komisji, 
do którego uwag nie wniesiono. Po udzieleniu głosu przez Przewodniczącego Rady, Sekretarz 
Gminy odczytała projekt uchwały. Przewodniczący Rady zapytał, czy któryś  z radnych wnosi 
uwagi do przedstawionego projektu uchwały. Do projektu uchwały nie wniesiono uwag. 
Przewodniczący Rady poddał  projekt uchwały pod głosowanie. 
Głosowanie:  
15 — głosów „za", 

O — głosów „przeciw", 
O — głosów „wstrzymujących się" 

Przewodniczący Rady stwierdził, że uchwała została podjęta jednogłośnie. 
UCHWAŁA NR OG-BR.0007.26.147.2016 RADY GMINY GASZOWICE z dnia 24 listopada 
2016 r. w sprawie organizacji wspólnej obsługi przez Gminny Zespół  Obsługi Placówek 
Oświatowych w Gaszowicach - stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 

j) podjęcie uchwały w sprawie statutu Gminnego Zespołu Obsługi Placówek Oświatowych 
w Gaszowicach 

Przewodniczący Rady poinformował, że projekt uchwały omawiany był  na posiedzeniach komisji, 
do którego uwag nie wniesiono. Po udzieleniu głosu przez Przewodniczącego Rady, Sekretarz 
Gminy odczytała projekt uchwały. Przewodniczący Rady zapytał, czy któryś  z radnych wnosi 
uwagi do przedstawionego projektu uchwały. Do projektu uchwały nie wniesiono uwag. 
Przewodniczący Rady poddał  projekt uchwały pod głosowanie. 
Głosowanie:  
15 — głosów „za", 

O — głosów „przeciw", 
O — głosów „wstrzymujących się". 

Przewodniczący Rady stwierdził, że uchwała została podjęta jednogłośnie. 
UCHWAŁA NR OG-BR.0007.26.148.2016 RADY GMINY GASZOWICE z dnia 24 listopada 
2016 r. w sprawie statutu Gminnego Zespołu Obsługi Placówek Oświatowych w Gaszowicach 
- stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 
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10. Wolne wnioski i informacje. 
Przewodniczący Rady poinformował  że: 
- kolejna sesja planowana jest na dzień  29.12.2016 r. na godz. 16.00 w sali Ośrodka Kultury i 
Sportu w Gaszowicach. 
- zaprosił  wszystkich radnych oraz sołtysów na spotkanie opłatkowe, które odbędzie się  21 grudnia 
2016 r. o godz. 16:30 w Ośrodku Kultury w Czernicy. 
- harmonogram dyżurów radnych na kolejne miesiące przedstawia się  następująco: 
Grudzień  2016 r. :  
1 grudzień  — Ilona Sklarek 
8 grudzień  — Damian Krauze 
15 grudzień  - Szymon Korbel 
22 grudzień  - Marek Masarczyk 
29 grudzień  — Andrzej Cieślok 
Styczeń  2017 r. :  
5 styczeń  — Krzysztof Lorek 
12 styczeń  — Jerzy Kawulok 
19 styczeń  — Mieczysław Szymik 

26 tyczeń  — Agnieszka Pytlik 

- do Urzędu Gminy wpłynęło pismo Wojewódzkiego Inspektoratu Ochrony Środowiska 
w Katowicach z raportem „Stan środowiska w województwie śląskim w 2015 roku". Wskazany 
raport w wersji papierowej jest do wglądu w Urzędzie Gminy w siedzibie Rady lub w wersji 
elektronicznej dostępny na stronie internetowej www.katowice.wios.gov.pl   
Następnie Przewodniczący Rady poruszył  temat problemu zanieczyszczenia powietrza 
przytaczając ankietę  przeprowadzoną  przez jeden z lokalnych portali na temat walki ze smogiem 
w gminach i miastach subregionu zachodniego województwa śląskiego, czyli terenu powiatu 
rybnickiego, wodzisławskiego i raciborskiego. Do wszystkich gmin subregionu zachodniego 
rozesłano ankiety, w których szczegółowo pytano o podejmowanie działań  w celu poprawy jakości 
powietrza. Pytania dotyczyły działań  takich jak dotacje dla mieszkańców na wymianę  źródeł  ciepła 
czy też  informacji na temat podejmowanych działań  edukacyjnych i informacyjnych. 
Na podstawie pozyskanych od samorządów danych określono 10 kryteriów, według których 
sporządzono ranking. Celem było zidentyfikowanie i ocena faktycznych działań  lokalnych władz na 
rzecz czystego powietrza. Najwięcej punktów w rankingu uzyskał  Rybnik i Wodzisław Śląski. 
Na drugim biegunie rankingu znalazły się  gminy z powiatu raciborskiego. Gaszowice klasyfikują  
się  w przeprowadzonym rankingu na 16 miejscu. Ponadto z klasyfikacji wynika również, że 
znacznie gorsza sytuacja jest w gminach typu wiejskiego, niż  w dużych miastach. 
Przewodniczący Rady poinformował, że zwrócił  się  z prośbą  do Kierownika Referatu Ochrony 
Środowiska i Rozwoju Gminy — Pani Kariny Stępień  o przygotowanie informacji dot. wsparcia 
finansowego Gminy Gaszowice w zakresie likwidacji niskiej emisji, a w tym wymianę  kotłów 

węglowych i budowę  instalacji solarnych. Podsumowując uzyskane informacje w latach 2010-2016 
zrealizowano ogółem 121 instalacji. Liczba użytkowanych budynków na terenie Gminy Gaszowice 
wg stanu na dzień  30.08.2016 r. wynosi 2311. Z przedstawionych informacji, a także w oparciu 
o przeprowadzony a omówiony na wstępie ranking wynika, że nadal i to w dużym stopniu 
potrzebna jest edukacja i informowanie mieszkańców o szkodliwości spalania śmieci, jak również  
o możliwościach uzyskania dotacji celowej na wymianę  źródeł  ciepła. Każda metoda mająca na 

celu uświadamianie mieszkańców o programach, które Gmina Gaszowice realizuje, a z których 
mieszkańcy mogą  skorzystać, czy też  jakakolwiek informacja na temat technik grzewczych, jest 
celowa i bardzo potrzebna. 
W wywołanej dyskusji głos zabrała Pani Karina Stępień, która poinformowała, że Gmina 

Gaszowice, jak i ościenne gminy przystąpiły do kampanii edukacyjnej „Gmina z dobrą  energią" 

w ramach której będą  przygotowywane ulotki, spotkania, informacje do gazetki gminnej itp. mające 

na celu uświadamianie mieszkańców na temat nowoczesnych metod grzewczych, szkodliwości 

spalania śmieci itd. Obecnie do Urzędu Gminy wpłynęło ze strony mieszkańców 78 wniosków na 
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wymianę  kotłów, pomp ciepła i zabudowę  solarów, które prawdopodobnie będą  dotowane w ciągu 
następnych 3 lat. Ponadto poinformowała, że wraz ze Strażą  Gminną  przeprowadzane są  kontrole 
wśród mieszkańców, celem eliminacji spalania śmieci. Zwróciła również  uwagę  na fakt, iż  
problemem jest nie tylko spalanie śmieci, ale również  gorsza jakość  węgla, miały itp. co  również, 
w znacznym stopniu wpływa na powstawanie smogów, będących dużym problemem nie tylko 
w naszej gminie. 
Wójt Gminy poinformował, że w dniu dzisiejszym odbyło się  spotkanie z przedstawicielem 
Polskiej Spółdzielni Energetycznej, który zwrócił  się  z prośbą  o możliwość  zorganizowania 
spotkania z mieszkańcami na temat fotowoltaiki i pomp ciepła. Spotkanie to odbędzie się  
29 listopada tj. we wtorek o godz. 17:00 w Gimnazjum im. Ziemi Śląskiej w Piecach. Informacja do 
mieszkańców na temat spotkania zostanie przekazana poprzez odczytanie na mszach św. 

w najbliższą  niedzielę. 
W dalszej kolejności głos zabrał  Radny Szymon Korbel, który podziękował  Przewodniczącemu 
Rady za zwołanie sesji w remizie Ochotniczej Straży Pożarnej w Gaszowicach. Jednocześnie radny 

zachęcił  do zwiedzenia budynku remizy po zakończonych obradach sesji nadmieniając, że 
wszystkie pomieszczenia odremontowano systemem gospodarczym w ramach prac społecznych, 

poprzez duże zaangażowanie strażaków. 
Radny Szymon Korbel nawiązał  również  do tematu poruszanego na poprzednich sesjach, 
a dotyczącego organizacji Tour de Rybnik. Poinformował, że po konsultacji ze strażakami z OSP 
Gaszowice i OSP Szczerbice, potwierdzono fakt, że strażacy z wymienionych jednostek nie 

otrzymały żadnego wsparcia opisanego w przytaczanym piśmie ze strony organizatora na 
poprzedniej sesji. Nadmienił  również, że Prezes Zarządu Gminnego ZOSP RP — Pan Witold Ryszka 
zadeklarował, że sprawę  wyjaśni. 
Następnie Przewodniczący Rady głosu udzielił  Naczelnikowi OSP Gaszowice - Panu Wojciechowi 
Kaspercowi, który zwrócił  się  z prośbą  do radnych o wsparcie finansowe stowarzyszeń  
działających na terenie Gminy Gaszowice, wśród których znajduje się  m.in. jednostka OSP 

Gaszowice, którą  reprezentuje, podając propozycję  m.in. przekazania diety bądź  też  1% podatku 

dochodowego na ten cel. Korzystając z okazji Pan Kasperzec poinformował, że jednostka OSP 

Gaszowice, w różny sposób stara się  pozyskać  środki na swoje potrzeby i to zarówno sprzętowe jak 

i remontowe m.in. każdego roku strażacy rozprowadzają  wśród mieszkańców kalendarze, z których 

w tym roku pozyskano kwotę  ponad 6 tys. zł. Ponadto jednostka OSP co roku jest wiodącą  
jednostką  w woj. śląskim w zakresie uzyskania środków z 1%. Nadmienił  również, że swój dochód 

uzyskiwany w ciągu roku z umowy zwartej z Gminą  Gaszowice z tytułu pełnienia funkcji 

konserwatora sprzętu p-poż. w OSP Gaszowice, przekazuje w całości na potrzeby remizy, dzięki 

czemu przeprowadzono wiele prac remontowych wewnątrz budynku. Tym samych Naczelnik 

jednostki zachęcił  radnych do wsparcia finansowego w szczególności jednostki OSP Gaszowice, 

która nakładem własnej pracy swoich członków wyposażyła i wyremontowała pomieszczenia 

budynku remizy. 

11. Interpelacje i zapytania oraz odpowiedzi. 
1. Radny Szymon Korbel — zwrócił  się  z prośbą  do Wójta o skonsultowanie z Policją  bądź  
z Zarządem Dróg Powiatowych celem wskazania rozwiązania zmierzającego do poprawy 

bezpieczeństwa na skrzyżowaniu ul. Rybnickiej z ul. Jerozolimską, na pograniczu Gaszowic 

i Szczerbic, na którym kolejny raz w tym roku doszło do wypadku. 
Wójt w odpowiedzi poinformował, że jest to sprawa niedostosowania się  do oznakowania 

uczestników jezdni. Poinformował, iż  sprawa była już  podejmowana. Nadmienił  też, że przed 

wjazdem na ul. Rybnicką  przed znakiem i linią  STOP są  dodatkowo założone progi akustyczne. 

2. Radna Barbara Watoła — zwróciła się  z zapytaniem do Wójta Gminy, czy istnieje możliwość  
zabezpieczenia spływającej wody na ul. Jana, gdzie pomimo wykonania odwodnienia i przepustu 
pod drogą, woda nadal spływa obok posesji nr 8. 
Wójt odpowiedział, że sprawę  przekaże do Referatu Gospodarki Publicznej, Inwestycji i Zamówień  
Publicznych celem rozwiązania. 
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3. Wojciech Kasperzec — Naczelnik OSP w Gaszowicach zwrócił  się  do Wójta z prośbą  
o usunięcie płotu znajdującego się  przy remizie budynku OSP w Gaszowicach, którego stan 
techniczny zagraża życiu i zdrowiu mieszkańców. 
Wójt udzielił  odpowiedzi, że sprawa zostanie przekazana do Zakładu Obsługi Komunalnej 
w Gaszowicach, celem rozwiązania. 

12. Zamknięcie obrad. 
Przewodniczący Rady po wyczerpaniu porządku obrad zamknął  sesję  Rady Gminy Gaszowice. 
Sesja trwała do godziny 17:45. 

Protokołowała: 
/-/ Magdalena Kokot 

PRZEWOD CZ CY RADY 

mgr Mai  k Mas rczyk 
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